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خانه سنجش از دور راه اندازی می شود 
خانه سنجش از دور ، به منظور بهره مندی از 
ظرفیت بخش خصوصی و هم افزایی بیشتر در 

این حوزه راه اندازی می شود.
مرکز تحقیقات پژوهشــگاه فضایی ایران به منظور 
هم افزایی و بهره مندی از ظرفیت کسب و کار های حوزه 
سنجش از دور، »خانه ســنجش از دور« را  راه اندازی 
می کند. بر اساس طرح اجرایی خانه سنجش از دور، قرار 
است به هر یک از کسب و کار های حوزه سنجش از دور 

یک کرسی اختصاص داده  و شرایط حضور نمایندگان آن ها در این خانه مهیا شود.
یکــی از کارکرد های این خانه، تبادل دانش و اطلاعات و آگاهی از توانمندی یکدیگر برای 
بهره مندی در پروژه ها اســت و در واقع خانه سنجش از دور محل رجوع سازمان های دولتی و 

خصوصی به جهت آگاهی از توانمندی های موجود و رفع نیاز ها خواهد بود.
از مزایای دیگر این خانه، بهره مندی از نظرات جمعی برای موضوعاتی از قبیل تعرفه گذاری 
خدمات، استانداردسازی فعالیت ها، رتبه بندی و دسته بندی کسب و کار ها ذیل کمیته تخصصی 

سنجش از دور است.
بنا بر اعلام پایگاه اطلاع رســانی سازمان فضایی ایران، دکتر جلیلی، رئیس مرکز تحقیقات 
پژوهشگاه فضایی ایران با بیان اینکه » خانه سنجش از دور « می تواند آغازگر تشکیل یک نظام 
صنفی یا مهندسی برای جامعه سنجش از دور کشور باشد، گفت : در نظر است خانه سنجش از 
دور ایران در مرکز نوآوری پژوهشگاه فضایی واقع در ناحیه نوآوری شریف ایجاد شود و از تمامی 
فعالان و ذینفعان این حوزه جهت استقرار و اخذ کرسی در خانه سنجش از دور دعوت می شود.

تیک آبی توئیتر برای وب ارزان تر از موبایل 
توئیتر قیمت خرید اشتراک تیک آبی برای 
گوشی های هوشمند را ماهانه ۱۱ دلار تعیین 

کرد. 
توئیتر قیمت خرید اشتراک تیک آبی برای دستگاه های 
اندروید را ماهانه ۱۱ دلار اعلام کرد. این درحالی است 
که پلتفرم یک طرح اشــتراک سالانه ارزان تری برای 
کاربران وب در نظر گرفته است. البته قیمت تیک آبی 

برای کاربران iOS نیز ۱۱ دلار تعیین شده است.
تیک آبی که قبلا به طور رایگان برای حســاب های کاربری سیاستمداران، افراد مشهور و 
خبرنگاران  به طور رایگان فعال می شــد، اکنون با پرداخت هزینه اشتراک در دسترس همه 
کاربران قرار گرفته است.پروژه دریافت حق اشتراک برای تیک آبی سال گذشته راه اندازی شد تا 
به رشد درآمد توئیتر کمک کند. این در حالی بود که ایلان ماسک مدیر ارشد اجرایی این شرکت 

برای حفظ آگهی دهندگان در پلتفرم تلاش می کرد.
در هر حال کاربــران اندروید می توانند تیک آبی را با پرداخت ماهانه ۱۱ دلار حق عضویت 
بخرند. به نظر می رسد تعیین مبلغ حق اشتراک بالاتر برای کاربران اندروید هزینه های بالاتری 
که گوگل پلی )فروشــگاه اپ اندروید( دریافت می کند را جبران کند. از سوی دیگر طرح حق 
اشتراک عضویت ســالانه فقط برای کاربران وب طراحی شده و مبلغ آن ۸۴ دلار است. این 
طرح در کشور های مختلف از جمله آمریکا، کانادا، انگلیس، ژاپن، نیوزلند و استرالیا اجرا می شود.

 همکاری اپل و سامسونگ
 برای تولید پنل آیپد پرو و مک بوک پرو 

سامسونگ بزرگ ترین تأمین کننده پنل های 
OLED اپل است که برای آیفون ها و برخی 

اپل واچ ها این پنل ها را می سازد. 
گفته می شــود که دو کمپانی سامسونگ و اپل برای 
تولید نمایشگرهای OLED برای نسل های بعدی آیپد 

و مک بوک با یکدیگر همکاری می کنند.
اپل و سامســونگ دیسپلی شــروع به کار روی پنل 
OLED بــرای آیپد پرو و مک بوک پرو کرده اند. به 

نظر می رسد این محصولات در سال ۲۰۲۴ یا دیرتر به این نمایشگر مجهز می شوند. علاوه براین، 
ظاهراً باید منتظر نمایشگرهای بزرگ تر ۱۱.۱ و ۱۳ اینچی در آیپد پرو باشیم.

اولین مک بوک با نمایشگر OLED احتمالاً سال جاری میلادی از راه برسد و این محصول 
 OLED شــاید مک بوک ایر ۱۳ اینچی باشد. بااین  حال مک  بوک پرو مجهز به نمایشگر
احتمالاً سال ۲۰۲۶ از راه می رسد. انتظار می رود مک  بوک پرو ۱۴ و ۱۶ اینچی سال ۲۰۲۶ به 
این نمایشگر مجهز شوند؛ محصولاتی که در حال حاضر از پنل Mini-LED بهره می برند و 

چند روز پیش نسل جدیدشان معرفی شد.
به نظر می رسد اپل از سامسونگ خواسته پنل های OLED دوپشته تولید کند که در مقایسه 
با پنل های تک پشته کنونی، دو لایه برای انتشار نور دارد. این ویژگی ظاهراً باعث افزایش دو 

برابری روشنایی و چهار برابری طول عمر پنل های OLED می شود.
همچنین گفته شده اپل با همکاری سامسونگ می خواهد نمایشگرهای OLED را به آیپدها 
و مک بوک ها بیاورد که طبق گزارش ها، کوپرتینویی ها خودشــان می خواهند مشغول توسعه 
پنل های Micro-LED شوند. این پنل ها ابتدا در اپل واچ اولترا مورد استفاده قرار می گیرند 
و در ادامه به سایر محصولات اپل راه پیدا می کنند. ظاهراً ال جی مسئول تولید این پنل ها برای 

اپل واچ اولترا خواهد بود.
در کنار اپل، سامسونگ هم می خواهد پنل های Micro-LED را به گجت های پوشیدنی 
بیاورد و درنهایت گلکســی واچ هم به این نمایشگر مجهز می شود، بااین حال انتظار نداریم 

کوپرتینویی ها مشتری این پنل ها برای اپل واچ شوند.

هواپیمای هیدروژنی در انگلیس پرواز کرد
یــک هواپیمای مجهز به موتور هیدروژن-برقی به نام » دورنیر۲۲۸« برای 

نخستین بار در انگلیس پرواز آزمایشی موفقیت آمیز انجام داد. 
شرکت هواپیما سازی »زیرو آویا«)ZeroAvia( هواپیمای »دورنیر ۲۲۸« را به طور موفقیت 
آمیز در فرودگاه کاتزولد واقع در گلوسسترشایر انگلیس آزمایش کرد. در بال چپ این وسیله نقلیه 
هوایی با ظرفیت ۱۹ نفر یک موتور هیدروژن-برقی و در بال سمت دیگر یک موتور توربین دار 

نصب شده است. موتور توربینی مذکور پروانه های هواپیما را به حرکت درمی آورد. 
در پرواز آزمایشی مذکور هواپیما از زمین بلند شد، دور زد وروی زمین نشست و کل این فرایند 
۱۰ دقیقه طول کشید. این شرکت انگلیسی، آمریکایی مدعی است نسخه اصلاح شده »دورنیر 
۲۲۸« بزرگترین هواپیمای جهان با موتور هیدروژن-برقی است. در هواپیمای مذکور سلول های 
سوخت هیدروژنی نصب شده اند که با ترکیب هیدروژن و اکسیژن ) از هوا( طی یک واکنش 

شیمیایی برق تولید می کنند. تنها دور ریز فرایند مذکور آب است.
زیرو آویا قرار است از ۲۰۲۵ میلادی پرواز های تجاری خود را فقط با برق تامین شده از سلول 
سوخت هیدروژنی آغاز کند. چنین فرایندی یک گام مهم در سفرهای هوایی بدون انتشار گازهای 

گلخانه ای به حساب می آید.
شــرکت سازنده هواپیما تصمیم دارد تا ۲۰۲۵ میلادی پروازهایی با ۱۹ سرنشین در مسافت 
۳۰۰ مایل انجام دهد. همچنین شــرکت قصد دارد تا ۲۰۲۷ میلادی پروازهایی در مســافت 
۷۰۰ مایل با ۴۰تا ۸۰ مسافر انجام دهد.برخی از سرمایه گذاران زیرو آویا بزرگترین شرکت های 

هواپیمایی تجاری هستند.

برای نصب پنل های خورشیدی؛
۲ فضانورد پیاده روی فضایی انجام دادند

شب گذشته دو فضانورد ساکن در ایستگاه فضایی بین المللی یک پیاده روی 
۷ ساعت و ۲۱ دقیقه ای انجام دادند. در این عملیات نیکول مان) فضانورد 

ناسا(و کیوچی واکاتا) فضانورد ژاپنی شرکت کردند. 
آنها راهپیمایی فضایی خود را در حالی تمام کردند که سرهم بندی پنل خورشیدی جدید تکمیل 
نشد. یک جای پای چسبنانک و همچنین یک پایه نامناسب مشکلاتی در راهپیمایی فضایی دو 
فضانورد به وجود آورد. این عملیات جهت آماده سازی ایستگاه فضایی بین المللی )ISS( برای 

افزودن دو پنل خورشیدی ارتقا یافته دیگر انجام شد. 
این جدیدترین پیاده روی فضایی است که برای ارتقای کانال های انرژی پیچیده این ایستگاه 
فضایی انجام می شود و طی آن قرار بود پنل های خورشیدیiROSA نصب شوند. هدف 

اصلی مان و واکاتا تکمیل فرایند نصب دو پلتفرم مخصوص قرار گرفتن پنل ها بود.
فضانوردان پس از نصب پایه ها و جمع آوری ابزارهایشان کار در بخش های دیگر را آغاز کردند. 
واکاتا نخست روی سفت کردن پیچ ها روی پلتفرم نصبiROSA تمرکز کرد. همزمان مان 

نیز ابزارها و تجهیزات برای سرهم بندی یک پایه پشتیبانی دیگر را فراهم می کرد.
 پنل های خورشیدی جدید در جلوی بال های پنل خورشیدی موجود نصب می شوند. البته 
پنل های قدیمی کمی تخریب شده اند. هنگامی که از پنل های خورشیدی جدید به صورت 
پشت سر هم استفاده می شود و زمانی که هر iROSA ۶ در جای خود قرار می گیرند، سیستم 

قدرت ارتقا یافته و ذخیره برق ایستگاه فضایی بین المللی را تا ۲۰ درصد افزایش می دهد.
تا به امروز ۴ پنل iROSA نصب و فعال شده اند. کانال های برق ۱A و B ۱ نیز ارتقا خواهند 
یافت. پنل هایی که به این دو کانال متصل می شوند در سال جاری میلادی به ایستگاه فضایی 

بین المللی ارسال می شوند.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری تأکید کرد: در 
همه دنیا در توسعه فناوری  در کنار مغزافزارها و نرم افزارها، نظام های مالی 
نیز حضور دارند، یک فرهنگی وجود دارد که ما باید دانش بنیان ها را حمایت 
کنیم، اما من به این موضوع اعتقادی ندارم، بلکه باید دانش بنیان ها از ما 

حمایت کنند.
به گزارش ایســنا، دکتــر روح الله دهقانی فیروزآبادی امروز در مراســم افتتاح کارخانه 
هوشمندســازی و نوآوری امیدبوم )امیدی نو(، افزود: زمانی که در مورد اقتصاد دانش بنیان 
سخن می گوییم، نمی توانیم توسعه آن را بدون حضور بانکها متصور شویم. در واقع اقتصاد 
دانش بنیان ها رقم نمی خورد مگر با حضور بانک ها.وی با بیان اینکه در همه دنیا در توسعه 

فناوری  در کنار مغزافزارها و نرم افزارها، نظام های مالی نیز حضور دارند، گفت: یک فرهنگی 
وجــود دارد که ما باید دانش بنیان ها را حمایت کنیم، اما من به این موضوع اعتقادی ندارم 
بلکه باید دانش بنیان ها از ما حمایت کنند.دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: دانش یک موضوع 
پراهمیتی است که پایه های اساسی آن مغزافزار، نرم افزار و تولیدات اندیشه است و نه ساختمان 
و تجهیزات.  هر ساختمانی بدون این عوامل دانش، ارزشی ندارد. در واقع بدون مالکیت فکری 
نمی توان به اقتصاد دانش بنیان فکر کرد.وی خاطر نشان کرد: حوزه دانش بنیان ها حوزه ای 
است که ارزش افزوده بالایی دارد و اکنون دنیا، دنیای رقابت بر دانش است. به همین دلیل 
است که دانش، قدرت جهانی به شمار می رود.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری اظهار  کرد: محصولات دانش بنیان ارزشمند هستند و نیاز به حمایت ندارند، 

بر این باوریم که محصول دانش بنیان محصولی است که مشتری برای آنها صف بکشد و 
می تواند اقتصاد دانش بنیان را رقم بزند.وی تاکید کرد: اگر واقعا این فضای درست را بسازیم  
که مردم، سرمایه گذاران و بانکها این موضوع را درک کنند، می توانیم سود و ارزش افزوده 
حاصل از دانش را داشته باشیم.دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه بانک ها می توانند در ایجاد 
ارزش افزوده نقش خود را ایفا کنند، گفت: ارزش واقعی دانش بنیان ها را باید حکومت، دولت 
و بانک ها متوجه باشند؛ این عوامل مهم باید به ما کمک کنند تا شرکت ها حرف جدید خود 
را تبدیل به ارزش و عرضه به بازار کنند.وی خاطرنشان کرد: معاونت علمی و فناوری وظیفه 
حمایت و پشتیبانی از ایده های اولیه را برای رسیدن به محصول اولیه محققان بر عهده دارد. 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری افزود: ما باید شرکت هایی را که 

ابرشرکت تولیدکننده فناوری هستند، مورد توجه قرار دهیم.معاون علمی ریس جمهوری در 
حاشیه این مراسم در جمع خبرنگاران نیز اظهار کرد: ارزش دانش از هر چیز دیگری بالاتر 
است، بعضا محصولی داریم که از ۱۰ واحد به فروش رفته آن، ۹ واحد قیمت مالکیت فکری 
آن محصول است.وی خاطر نشان کرد: صنعت دانش بنیان قبل از اینکه که روی سخت افزار 
و ساختمان استوار باشد، بیشتر روی مغزها و فکرها استوار است و ارزش های بالایی ایجاد 
می کند.وی ادامه داد: از این رو هر چه ســریع تر به سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت کنیم، 
قطعا مزه این اقتصاد و رفاه و آرامش و تولید ثروتی که ایجاد می کند، بر زندگی همه مردم 
اثرگذار خواهد بود.دهقانی فیروزآبادی، وجه تمایز کارخانه نوآوری امیدی نو با سایر کارخانه ها 
را همکاری بانک با آن دانست و اظهار کرد: اینکه بانکی به طور جدی پای کار باشد و بر روی 
حوزه ای پیشرو در دنیا متمرکز شود، بسیار مهم است؛ چرا که ترکیب موضوع هوشمندسازی 

با این همکاری ها، اتفاقات بسیار جالبی را رقم خواهد زد.

به حمایت از دانش بنیان ها اعتقادی ندارم، بلکه آنها باید ما را یاری کنند

اخبار کوتاه 

آلفابت – شــرکت مادر گــوگل- حدود 
۱۲هزار نفر معادل شش درصد از کارکنان 

خود در سراسر جهان را اخراج می کند. 
این اخراجها در مقطع حساسی برای این شرکت 
آمریکایی که همواره در حوزه مهم تحقیقات هوش 
مصنوعی پیشرو بوده است، انجام می شود. آلفابت 
اکنون با چالش از سوی مایکروسافت در شاخه ای 
از فناوری روبروست که می تواند عملا هر محتوایی 

که کاربر می تواند به آن فکر کرده و در کادر متن وارد کند را تولید کند.مایکروسافت به تازگی اعلام کرد 
نگرانیهای رکود، این شرکت را وادار کرده است ۱۰ هزار شغل معادل کمتر از پنج درصد از کارکنانش را اخراج 

کند و این شرکت به استفاده از هوش مصنوعی در محصولاتش متمرکز خواهد شد.
ساندار پیچای، مدیرعامل آلفابت هم در اطلاعیه خود به کارمندان این شرکت، اظهارات مشابهی داشت.

آلفابت در دو سال گذشته که شمار کارمندانش افزایش سریعی پیدا کرد، با واقعیت اقتصادی متفاوتی روبرو 
شده و پیچای مسئولیت کامل تصمیماتی که گرفته شده است را برعهده می گیرد.پیچای در سال ۲۰۱۹، 
مدیرعامل آلفابت شد. وی گفت: گوگل آماده می شود بخشی از تجربه های جدید برای کاربران، طراحان و 
کسب و کارها را به اشتراک بگذارد و این شرکت، با هوش مصنوعی در همه محصولاتش، فرصت مهمی 

پیش رو دارد.
دو منبع آگاه به رویترز گفتند: این شرکت سرگرم کار برای یک عرضه مهم در زمینه هوش مصنوعی است. 
یکی از این منابع آگاه اظهار کرد: این رویداد ممکن است بهار امسال اتفاق بیافتد.سوزانا استریتر، تحلیلگر 
شرکت »هارگریوز لنزداون« در این باره گفت: کسب و کار تبلیغات که موتور جست و جوی گوگل و یوتیوب 
را حمایت می کند، از تلاطم اقتصادی در امان نبوده است. رشد تبلیغات ضعیف شده که تضاد چشمگیری با 
روزهای شلوغ دوران بازگشایی پساکرونایی دارد. این شرکت با رقابت و تهدیدهای رگولاتوری هم روبروست.
هنوز معلوم نیست که آیا آلفابت برای این اخراجها، هزینه مالی یک باره متحمل خواهد شد یا خیر. مایکروسافت 
هفته گذشته اعلام کرد بسته های پاداش پایان خدمت برای این غول نرم افزاری، بیش از یک میلیارد دلار 

هزینه خواهد داشت.
مدیرعامل آلفابت گفت: اخراجها پس از بازبینی افراد و اولویتها صورت گرفت و به کاهش نیروی کار در مناطق 
مختلف منتهی شد. در میان کارکنانی که اخراج می شوند، استخدام کنندگان، کارکنان اداری و افراد مشغول در 
تیمهای مهندسی و محصول دیده می شوند.در آمریکا، آلفابت به کارمندانی که قرار است اخراج شوند، اطلاع 
داده است و آنها بسته پایان خدمت، مراقبت درمانی به مدت شش ماه و همچنین حمایت مهاجرتی دریافت 
خواهند کرد. یک نفر که بنا به گفته خودش در بخش مرورگر کروم گوگل کار می کرد، در توییتر اعلام کرد: 
با این که یک موقعیت مدیریتی در این پروژه داشت، شغلش را از دست داده است.اطلاعیه اخراجهای خارج 
از آمریکا، به دلیل قوانین اشتغال محلی متفاوت، مدت زمان بیشتری طول خواهد کشید.گوگل همچنین در 
راستای استفاده از یک سیستم مدیریت عملکرد جدید، پرداخت بخشی از پاداش پایان سال کارمندانش را به 
تعویق می اندازد. یک سخنگوی گوگل به رویترز گفت: این شرکت ۸۰ درصد پاداش را به کارمندان واجد 

شرایط می دهد و باقی آن در ماههای بعد پرداخت می شود.

مدیر عامل شــرکت ملی پست گفت: 
پست یکی از عوامل توسعه در دنیاست 
اما متاســفانه سرانه پســتی در کشور 
عدد مناســبی ندارد و این عدد در ایران 
۲۰ است و تلاش می شود سرانه پستی 
کشور به سرانه پستی کشورهای توسعه 

یافته برسد.
محمود لیائی - مدیر عامل شرکت ملی پست - در 

مراسم رونمایی از ناوگان موتور برقی شرکت پست اظهار کرد: درباره مساله محیط زیست که مقام معظم 
رهبری بر آن تاکید دارند، شرکت ملی پست اولین شرکتی دولتی است که به این فرمان لبیک گفته است 
و ان شالله این موضوع در کلان شهرها و با همکاری شهرداری و محیط زیست ادامه داشته باشد تا بتوانیم 

سهم عمده ای در کاهش آلایندگی داشته باشیم.
مدیر عامل شرکت ملی پست در ادامه سخنانش تأکید کرد: در بحث الگوهای توزیع مرسوله های پستی، 
تقریبا در اکثر کشورها زودتر از ما در این مسیری که دنبال می کنیم، قدم برداشته شده است و ماشین و 

موتورهای برقی و غیر آلاینده را در برنامه خود دارند.
لیائی گفت: هر سفر نامه رسان به طور متوسط از ۲۰۰ نفر دیگر جلوگیری می کند این عدد در شهر تهران 

بالغ بر ۳۰۰ هزار نفر سفر را کاهش می دهد.
همچنین در این مراسم علیرضا زاکانی – شهردار تهران-  با بیان اینکه در روز هوای پاک شاهد شروع و 
همکاری عملی سازمان های مختلف هستیم که با شروع به کار ۱۰۰ موتورسیکلت برقی این همکاری آغاز 
می شود، گفت: این تفاهم نامه بین شهرداری، شرکت پست، وزارت ارتباطات و سازمان محیط زیست است 

که ما قابلیت آن را داریم تا بیش از ۷۰۰ دستگاه موتورسیکلت برقی را وارد ناوگان کنیم.
وی با بیان اینکه ما از روز اول بر مدیریت مشارکت پذیر تاکید داشتیم و امروز نمود این نوع مشارکت است، 
ادامه داد: این یک همکاری بین سازمان پست، وزارت ارتباطات، سیستم بانکی و سازمان محیط زیست است.
شهردار تهران با بیان اینکه تا آبان امسال دو میلیون و ۶۰۰ هزار موتورسیکلت توسط پلیس راهور پلاک 
شده که ۷۶ درصد این موتورسیکلت ها فرسوده بودند، گفت: این در حالیست که موتورسیکلت هایی که هنوز 

پلاک نشده اند نیز آمار آلایندگی شان مشخص نیست.
زاکانی با بیان اینکه هر موتورســیکلت کاربراتوری به اندازه ۱۰ موتورسیکلت انژکتوری آلایندگی دارد و 
آلایندگی آن به اندازه ۱۳ ماشین یورو۵ است، افزود: عملا در تهران ما با وسایلی روبرو هستیم که آلاینده 

زا هستند.
در ادامه این مراسم علی سلاجقه- رئیس سازمان محیط زیست کشور با بیان اینکه کربن باید کاهش 
یابد و بر همین اساس لازم است استفاده از سوخت پاک مورد توجه و بهره برداری قرار گیرد، گفت: منابع 

پاکی همچون انرژی خورشیدی و باد در کشور ما وجود دارد اما متاسفانه از آن ها به خوبی استفاده نمی شود.
وی تاکید کرد: ممکن است افراد به دلیل مشکلات موتور برقی و خودروی برقی چندان رغبتی به استفاده از 
آن نداشته باشند اما باید این چرخه شکل گیرد و به عنوان الگوی مناسب استفاده از خودروی پاک، اتوبوس و 

موتورسیکلت هایی که میزان آلایندگی شان چند برابر کمتر از دیگر وسایل نقلیه است، توسعه یابد.

 سونامی اخراج کارمندان 
به گوگل رسید

 ناوگان موتور برقی
 پست رونمایی شد

شــش کارمند سابق و فعلی تیک تاک و 
بایت دنس مدعی شدند کارمندان این 
شرکت می توانند انتخاب کنند کدام ویدئو 

وایرال شود. 
گزارش جدید فوربس نشان می دهد ویدئوهایی که 
در صفحه »برای شما« تیک تاک وایرال می شوند، 
ممکن است بر اساس الگوریتمی که می داند چه 
موضوعی مورد پسند کاربر است نباشند و در واقع، 

کارمندان تیک تاک و بایت دنس می توانند کاری کنند که آنها در فیدهای بیشتری دیده شوند.
شش کارمند سابق و فعلی تیک تاک و بایت دنس به فوربس گفتند: کارمندان این پلتفرم شبکه اجتماعی 

و شرکت مادرش می توانند با استفاده از قابلیتی به نام Heating، انتخاب کنند که کدام ویدئو وایرال شود.
بر اساس کتاب راهنمای قابلیت  Heating که توسط فوربس مشاهده شده است، این قابلیت به تقویت 
ویدئو از طریق مداخله برای رســیدن آن به یک تعداد بازدید خاص و نمایش داده شدن آن در فید »برای 
شما« اشاره دارد. مجموع بازدیدهای کلی ویدئوهای تقویت شده، بخش بزرگی از کل بازدیدهای روزانه ویدئو 
را تشکیل می دهد که می تواند تاثیر قابل توجهی در معیارهای اصلی وایرال شدن آن داشته باشد.منابع آگاه به 
فوربس گفتند: این قابلیت اغلب برای جذب اینفلوئنسرها و برندها استفاده می شود.برخلاف تبلیغات و محتوای 
اسپانسر شده در تیک تاک، محتوایی که به این شکل تقویت می شوند، برچسب نمی خورند.سخنگوی تیک تاک 
در بیانیه ای به اینسایدر گفت: ما بعضی از ویدئوها را برای کمک به متنوع کردن تجربه محتوا، تبلیغ می کنیم و 
سلبریتی ها و تولیدکنندگان محتوای جدید را به جامعه تیک تاک معرفی می کنیم. تنها افراد معدودی در آمریکا 
از این امکان برخوردارند که محتوا را برای تبلیغ در آمریکا تائید کنند و محتوای مذکور تنها حدود ۰.۰۰۲ درصد 
از ویدئوهای صفحه »برای شما« را تشکیل می دهد.این سخنگو گفت: تیک تاک به توسعه قابلیت »چرا این 
ویدئو« ادامه می دهد تا شفافیت بیشتری درباره محتوای توصیه شده، فراهم کند.به گفته سه منبع آگاه و اسناد 
 Heating داخلی تیک تاک که توسط فوربس مشاهده شده است، بعضی از کارمندان تیک تاک از قابلیت
به شکل نادرستی استفاده کرده اند تا حسابهای شخصی خود یا محتوای نزدیکانشان را تقویت کنند که این 
اقدام، برخلاف سیاست شرکت بوده است.طبق سند دیگری که توسط فوربس مشاهده شده است، کارمندان 
تیک تاک و بایت دنس می توانند از این قابلیت برای جذب اینفلوئنسرها، تبلیغ محتوای متنوع، نمایش اطلاعات 
مهم و تبلیغ ویدئوهایی که توسط الگوریتمهای توصیه محتوا دیده نشده اند، استفاده کنند. دو منبع آگاه به 
فوربس گفتند: کارمندان تیک تاک می توانند تصمیم بگیرند که چه محتوایی مناسب این دستورالعمل است.
در دفترچه راهنمای این قابلیت گفته شده است: اگر این قابلیت به خوبی استفاده شود، به تولیدکنندگان محتوا 
کمک خواهد کرد رشد کرده و محتوا در این پلتفرم، متنوع تر می شود.سخنگوی تیک تاک در بیانیه خود به 
اینسایدر اعلام کرد تحت توافق امنیت ملی که توسط کمیته سرمایه گذاری خارجی در آمریکا بررسی می شود، 
همه پروتکل ها و فرآیندهای تبلیغ ویدئوها در آمریکا، از سوی این نهاد و بازرسان مستقل، قابل بررسی است 
و تنها پرسنل امنیت داده آمریکای تیک تاک می توانند از قابلیت Heating در آمریکا استفاده کنند. همزمان 
با فشار مقاماتی که نگران هستند تیک تاک به عنوان ابزاری برای دولت چین استفاده شود، بایت دنس برای 

دسترسی که به کارمندانش داده است، با انتقاد فزاینده روبروست.

 دخالت تیک تاک 
برای وایرال شدن ویدئوها

وزیر ارتباطات راه اندازی رسمی فاز نخست پنجره 
ملیّ خدمات دولت هوشمند در دهه فجر خبر داد و 
افزود: از طریق این پنجره و با یک کلیک بیش از دو 

هزار خدمت به مردم ارائه می شود.
دیروز )شنبه( در آیینی با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست، 
علیرضا زاکانی شهردار تهران و حجت السلام خاموشی رئیس 
سازمان اوقاف و امور خیریه و علی سلاجقه از موتوهای برقی 

موزعین شبکه پستی کشور رونمایی شد.
عیســی زارع پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، در این 
مراسم با اشــاره به برقی کردن موتورهای شرکت پست، این 
حرکت را آغاز یک راه جدید عنوان کرد و گفت: تولید موتورهای 
برقی کار نخبگان کشور است که در حدود یک دهه زمان برده 

تا موتورهای برقی هوشمند با کیفیت بسیار مناسب تولید شود.
وی با اشاره به نقش وزارت ارتباطات در کاهش سفرها و آلودگی 
هوا اشاره کرد و افزود: این وزارتخانه با هوشمندسازی، الکترونیکی 

کردن خدمات و استفاده حداکثری از فناوری، نقش مهمی در 
کاهش ســفرها و آلودگی هوا دارد. زارع پور با اشاره به اولویت 
دولت سیزدهم برای استفاده از فناوری اطلاعات در ابعاد مختلف 
زندگی مردم، گفت: با تشــکیل کار گروه اقتصاد دیجیتال و با 
هوشمندسازی تمام بخش های کشور در ایجاد رضایت مندی و 
کاهش مشکلات مردم در حوزه آلودگی هوا اقدام می کند.وی از 
راه اندازی رسمی فاز نخست پنجره ملیّ خدمات دولت هوشمند 
در دهه فجر خبر داد و افزود: از طریق این پنجره و با یک کلیک 
بیش از دو هزار خدمت به مردم ارائه می شود که منجر به کاهش 

صدها هزار سفر درون شهری مردم در سال خواهد شد.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: بر اســاس برنامه ریزی انجام شده 
تا پایان دولت ســیزدهم تمامی شــش هزار خدمت دولتی از 
طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند، ارائه می شود که 
می تواند هم زمینه ایجاد فســاد را از بین ببرد و هم با کاهش 
سفرهای درون شهری به کاهش آلایندگی کمک کند و هم 
منجر افزایش رضایتمندی مردم عزیزمان شود.وی با تشکر از 

شهرداری تهران، سازمان محیط زیست و سازمان اوقاف و امور 
خیریه برای مشارکت در این طرح، اظهار امیدواری کرد با توسعه 
ناوگان حمل و نقل برقی در کل کشور به سمت پست هوشمند 

سبز حرکت کنیم.
بر اســاس این گزارش، در پایان این مراسم وزیر ارتباطات به 
همراه علی سلاجقه رییس ســازمان محیط زیست، علیرضا 
زاکانی، شهردار تهران و حجت السلام خاموشی رییس سازمان 
اوقاف و امور خیریه از نمونه موتور برقی هوشمند پستی رونمایی 
کرد و در ادامه با حضور در فضای باز موزه پســت، در مراســم 
رژه موتورسواران پست با موتورهای هوشمند برقی شرکت کرد.

موتورهای برقی هوشمند پست توسط یک شرکت دانش بنیان 
با سرمایه گذاری سازمان اوقاف و امور خیریه و به صورت کاملا 
ایرانی ساخته شده و با همکاری شهرداری تهران، سازمان محیط 
زیســت و وزارت ارتباطات برای جایگزینی موتورهای بنزینی 
شرکت پســت با هدف کاهش آلودگی هوا و استفاده از انرژی 

پاک در اختیار این شرکت قرار گرفت.

وزیر ارتباطات خبر داد:

راه اندازی رسمی فاز اول پنجره ملّی خدمات دولت هوشمند در دهه فجر

ادامه ازصفحه یک
تجارت، بخش های مختلفی دارد که توجه به 
هر یک می تواند منابع مهم ارزی کشور را تامین 
کند. ایران از ظرفیت های ارزشمندی در حوزه های 
مختلف اقتصادی برخوردار است، اما تا به امروز 
برنامه مناسبی به منظور بهره مندی از آنها تدوین 
نشــده، به عنوان مثال، اقتصاد دریامحور و تمام 
زیرشاخه های آن، مهم ترین فرصت درآمدزایی 
برای ایران محسوب می شوند. به طورکلی، هر 
کشــوری که مرز دریایی بیشتری داشته باشد، 

دارای توان ذاتی و فرصت های بیشتر برای تعاملات تجاری و استفاده از مزیت های 
حمل ونقل دریایی است.

ایران چه در شــمال و چه در جنوب، دارای خط ساحلی گسترده ای است و از 
این نظر، در منطقه خاورمیانه، موقعیت طلایی و ژئوپلتیکی داریم. از سویی دیگر، 
در تجارت جهانی، امروزه بخش مهمی از هزینه ها مربوط به حمل ونقل است و 
میزانی حدود ۱۵ تا ۳۰ درصد از هزینه های تجارت را تشکیل می دهد. حمل ونقل 
دریایی رایج ترین نوع حمل بار در تجارت جهانی است و بیشتر فعالیت ها از این 
طریق انجام می شود. بنابراین، هر کشوری که بهتر بتواند از فرصت های دریایی 
خود استفاده کند، شرایط تجارت مطلوب تری خواهد داشت. در این راستا، اگر ایران 
نتواند بنا به هر دلیلی از فرصت های دریایی خود استفاده کند، سایر کشورهای 
منطقه جایگزین آن خواهند شــد. این اتفاق در حال  حاضر نیز رخ داده و سایر 
کشورها از جمله کشورهای حوزه خلیج فارس، بیشتر از ایران از تجارت دریایی 
منطقه بهره مند هستند. حدود ۳۰ درصد ترددهای تجاری جهانی از مسیر تنگه 
هرمز می گذرند و این میزان رقم کمی نیست. یکی از نقاط ضعف ایران در بحث 
تجارت، استراتژی های تدوین شــده در استفاده از حمل ونقل دریایی و فرصت 
ترانزیت در این بســتر است، چرا که اقتصاد دریامحور و فرصت تجارت دریایی، 

همیشه در حاشیه تصمیمات و برنامه ریزی های 
کلان دولت قرار داشته و در نهایت از مزایای این 
بخش بی بهره مانده ایم. رویکرد تجارت ایران، 
دریامحور نبوده و این موضوع حتی در مواردی 
ماننــد لایحه بودجه ۱۴۰۲ نیز دیده می شــود. 
یکی از سیاســت های توسعه تجارت و افزایش 
درآمدهای تجاری در این زمینه، توســعه بنادر 
است. دولت باید هنگام تدوین لایحه بودجه و 
همچنین برنامه توسعه هفتم، به مسئله ایجاد بنادر 
جدید، تجهیز و تقویت زیرساخت های بنادر توجه 
داشته باشد. تهیه بسترهای لازم برای ارائه خدمات بندر پیشرفته و تامین نیازهای 
لجستیکی، از مسائلی است که دولت باید برای دستیابی به آن برنامه ریزی کند و 
منابع مالی مناسبی را اختصاص دهد. خطوط ساحلی و بنادر ایران از ظرفیت های 
بالایی برخوردار هســتند که متاسفانه تا به امروز رویکردها به سمت توسعه آنها 
نبوده اســت. توسعه و تقویت بنادر جنوبی ایران می تواند زمینه ساز فعالیت های 
ترانزیتی با ظرفیتی حداقل ۴۰ میلیون تن را ایجاد کند. این مسئله، نه تنها تجارت 
ایران را توسعه خواهد داد، بلکه درآمدهای ارزی چشمگیری را وارد کشور خواهد 
کرد. بنابراین، تنها صادرات، منبع درآمد ارزی نیست و با برنامه ریزی های صحیح 
می توان به این توسعه ها دست  یافت. به دلیل نوع نگاه استراتژیک مدیران بالادستی 
به مسئله اقتصاد دریامحور کشور طی دهه های گذشته، سرمایه گذاری های مناسبی 
برای توسعه بنادر انجام نشده و همواره جزو اولویت های آخر دولت ها قرار داشته 
است. نگاه کشور به بنادر و نوع تجهیز آنها، ایجاد امکانات و الزامات سخت افزاری 
و نرم افزاری و شیوه تدوین قراردادهای تجاری، دارای ایراد هستند و همین موضوع 
سبب شده تا از فرصت های موجود حتی استفاده حداقلی را نداشته باشیم. بنابراین، 
دولت سیزدهم باید این روند بی توجهی به بنادر و تجارت دریایی را متوقف کند و 

در برنامه های کلان خود به این مسائل، نگاهی واقع بینانه داشته باشد.

چندین شرکت در حال تجاری سازی 
فناوری آزمایشگاه روی تراشه هستند، 
آزمایشگاه هایی که در آن ها از گرافن 

استفاده شده است.
ترانزیستور یک مؤلفه جدایی ناپذیر دستگاه های 
آزمایشــگاه روی تراشه اســت. ترانزیستور اثر 
میدانی مبتنی بر گرافــن )GFET( با روش 
فوتولیتوگرافی ساخته می شــود. در این روش، 
گرافن رشد یافته از طریق CVD در کانال های 
FET بین دو الکترود فلزی-منبع و تخلیه قرار 

می گیرد. 
ســطح کانال GFET توســط مولکول های گیرنده زیســتی یا لینک 
دهنده ها عامل دار می شود. هنگامی که مولکول های هدف مانند ویروس ها به 
مولکول های دارای گروه های عاملی روی سطح گرافن وصل می شوند، هدایت 

را تغییر می دهد و تغییر در هدایت الکتریکی GFET رخ می دهد.
تغییر پارادایم در تجاری ســازی دســتگاه های آزمایشگاه روی تراشه مبتنی 
 بر گرافن هنگامی رخ داد که شــرکت فناور، از توسعه واحد پردازش بیوسین 
)BPU ™( خود خبر دارد که یک نوع میکروچیپ حاوی GFET است که 
به عنوان سطح حسگر فعال استفاده می شود. این فناوری بیوپسی مایع ژن برای 

تشخیص سرطان است.بیوپسی های سنتی بیوپسی بافت هستند.
 آن ها بســیار پردردسر بوده و به ندرت تشخیص زود هنگام را ارائه می دهند. 
کاردیا از پلت فرم GFET برای تشخیص چندین سرطان در یک نمونه سیال 
واحد استفاده کرد.وقتی یک مولکول به GFET متصل می شود، ویژگی های 
الکتریکی گرافن را تغییر می دهد و یک سیگنال قابل تشخیص را فراهم می کند 
 RNA که می تواند به یک خروجی قابل خواندن تبدیل شــود. تشــخیص
DNA، و بیومولکول های مبتنی بر پروتئین بر روی یک سکوی واحد با قرار 

دادن مولکول های مختلف ضبط در بالای لایه 
GFET امکان پذیر اســت. به همین دلیل، 
این روش برای تشخیص سرطان و تشخیص 
بیماری قابل استفاده است.BPU در ابتدا برای 
تشخیص اینکه آیا یک بیمار مبتلا به سرطان 

است، طراحی شد. 
با این وجود، امســال، مرکز نــوآوری کاردیا 
و زیمنــس برای نــوآوری در تشــخیص، از 
 BPU سرمایه گذاری مشترک برای استفاده از
™ برای تشــخیص چندین نشانگر زیستی 
بیماری، از جمله SARS-COV-۲ خبر داد.یک شــرکت اسکاتلندی یک 
 GII-SENS الکترود فوم ســه بعدی از جنس گرافن ساخته که معروف به
است. این الکترود برای کاربرد های حسگری زیستی طراحی شده است. فناوری 
GII-SENS را می توان به راحتی در محصولات موجود برای طیف وسیعی 
از حجم سیال از میکرولیتر ها تا میلی لیتر برای بهبود عملکرد دستگاه ادغام کرد. 
از زمان اولین حضور تجاری خود، GII-SENS در طیف وسیعی از ادوات 
حســگری برای برنامه های مختلف نظارت بر سلامت استفاده شده است. به 
تازگی، گرافن یکپارچه برای کمک به تشــخیص کیفیت کبد اهدا شده برای 

پیش بینی احتمال ابتلا به عوارض پیوند از این فناوری استفاده کرده است.
دستگاه های آزمایشگاه مبتنی بر گرافن، بدون شک، مزایای حساسیت بالا را 
به دلیل هدایت زیاد گرافن، مصرف کم نمونه، تشخیص فوری و کاربرپسندی 
ارائه می دهند. تکرارپذیری در هر دســتگاه آزمایشگاه روی تراشه، بسیار مهم 
اســت. با این حال، با کاهش شدید اخیر در هزینه تولید گرافن با کیفیت بالا، 
آزمایشــگاه های روی تراشه مبتنی بر گرافن به زودی می توانند راهی جدید را 
برای دستگاه های مقرون به صرفه، مقیاس پذیر و قابل تکرار برای بهبود سلامت 
جهانی، به ویژه در کشور های با منابع مراقبت های بهداشتی محدود هموار کنند.

جای خالی تجارت دریامحور در برنامه و بودجه تجاری سازی آزمایشگاه ها روی تراشه مجهز به گرافن 

وزیــر ارتباطــات گفته اســت تلاش ما این اســت که 
ســرویس های مورد نیاز مردم مانند گوگل پلی که مشکل 
ویژه ای ندارند اما با توجه به شرایط امنیتی کشور و بنا به نظر 
مراجع امنیتی، محدودیت هایی روی آن اعمال شده، باز شود. 
گوگل پلی فروشگاه و پورتال رسمی اندروید است و محتوای بی شماری 
 Google Play .را برای کاربران گوشــی های اندرویدی فراهم می کند
Store  در تاریخ ۶ مارچ ۲۰۱۲ با تلفیق مارکت اندروید و ســرویس های 
دیجیتالی دیگری عرضه شد و در بیش از  ۱۹۰ کشور مختلف در دسترس 

است.اما این فروشگاه همزمان با ایجاد محدودیت برای دو پلتفرم خارجی از 
اواخر شهریور ماه در ایران محدود و فیلتر شد و بسیاری از کاربران در دانلود و 

نصب اپلیکیشن های مورد نیاز خود با مشکل رو به رو شدند.
طی چند ماه اخیر تصمیمی مبنی بر عدم فیلتر گوگل پلی گرفته نشده اما 
عصر روز دوشــنبه ۲۶ دی ماه اخباری مبنی بر رفع فیلتر گوگل پلی برای 
کاربران منتشر شد و بررسی ها نشان می داد از عصر  آن روز  امکان دانلود از 
این پلتفرم پس از چندین ماه اعمال محدودیت،  با  آی پی ایران امکان پذیر 
شده بود.اما با گذشت ساعتی پس از رفع فیلتر، بررسی های مجدد نشان داد 

که گوگل پلی دوباره غیر قابل دسترس شد و هنوز دلیل این موضوع مشخص 
نیست و توضیحی ارائه نشد.

در همین رابطه عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به تازگی 
در حاشیه جلسه هیئت دولت با بیان اینکه کارگروه تعیین مصادیق مجرمانه 
مسئول فیلترینگ است که شش عضو از ۱۳ عضو آن از دولت هستند اظهار 
کرد: تلاش ما این است که سرویس هایی که مورد نیاز مردم است که مشکل 
ویژه ای ندارند مثل گوگل پلی که تا شهریور ماه باز بود و استفاده می شد و با 
توجه به شرایط امنیتی کشور و بنا به نظر مراجع امنیتی، محدودیت هایی روی 

آن اعمال شد، باز شود.وی ادامه داد:  این نظر تخصصی ماست و منتظریم تا 
این کارگروه در این مورد تصمیم بگیرد و به ما ابلاغ کند.

موافقت وزارت ارتباطات با رفع فیلتر گوگل پلی


